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الدّزٓات ّالأّعٔ٘ بحْخ التربٔ٘ العلنٔ٘ الميشْزٗ في تْدَات 

 و2010-2000في الفترٗ مابين الإللترّىٔ٘ المتخصص٘

 

 الباسج٘: أمل بيت ضلٔناٌ صْٓلح البلْٖ

 ،ٍدف البشح إلى التعسف علٙ التْدَات البشجٔ٘ العالمٔ٘ في تعله ّتعلٔه العلْو

ٍٕ عبازٗ عً باضتخداو أداٗ البشح ّ ،في ضْٛ المطتشدثات العلنٔ٘ ّالتكئ٘ ّالتربْٓ٘

 .( تحلٔل المحتْٚاضتنازٗبطاق٘ )

 ّ، عٔي٘ مكصْدٗ مً المجلات العالمٔ٘ المتخصص٘ في تعله ّتعلٔه العلْو ّسُلِلت

( تحلٔل المحتْٚ التي اضتنازّٗذلم باضتخداو بطاق٘ ) ، تزلات كاٌ عددٍا خمظ

 َا .تساّز أضاضٔ٘ ّثماٌ فٝات تيدزز تحت ٘استْت علٙ ثلاث

التلسازت ّاليطب المْٝٓ٘ خدِمت لهرا البشح اضتُ سٜٔظّللإداب٘ علٙ الطؤال ال

 أٍنَا: مً ل البشح إلى بعض اليتاٜرْصَّّتَ للل تسْز مً تساّز أداٗ البشح،

 لات اترنظ،في المج لْصفٕ ٍْ أكجس مياٍر البشح تلسازاًا كاٌ الميَر 

ثه الميَر شبُ  ، %34ٓلُٔ الميَر التذسٓبي بيطب٘  ثه  ،%64ّبلغت ىطبتُ 

 ثه الميَر التازيخٕ. ،التذسٓبي

 أٌ الْلآات المتشدٗ الأمسٓلٔ٘ ٍٕ للنذلات اترنظلتشلٔل أظَست ىتاٜر ا 

تلَٔا المنلل٘  ثه ،% 30,2بيطب٘ لإدساٛ البشْخ  اًالأكجس تلساز دّل٘ال

، كنا ظَست دّل ثه ديْب أفسٓكٔا  ،اضترالٔاثه  ،ثه تآْاٌ المتشدٗ،

 ّضيغافْزٗ،  ّألماىٔا، ّتسكٔا، دّل٘ الأمازات، الإنجلٔصٓ٘ مجللاتتشدخ اللغ٘ 

 ّالهيد.

 تخصص العلْو سٔح بلغت اليطب٘ المْٝٓ٘  اًٌ أكجس التخصصات تلسازأ ٍْ

ثه  ،%9,5اللٔنٔاٛ ثه  ،%10بيطب٘ الفٔصٓاٛ ثه ٓلُٔ تخصص  ، % 64,2

 الأسٔاٛ.
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 تعلٔه في بحْخ اً أٌ المسسل٘ الابتدأٜ٘ ٍٕ أكجس المساسل الدزاضٔ٘ تلساز

%،  23,2تلَٔا المسسل٘ الجاىْٓ٘ بيطب٘ ، %28 العلْو سٔح بلغت ىطب٘ تلسازٍا

 ثه زٓاض الأطفال. ،ثه المسسل٘ المتْضط٘، %13,7ثه المسسل٘ اتدامعٔ٘ بيطب٘ 

 تزال المفأٍه  كاٌفي تزلات تعلٔه ّتعله العلْو  اًأٌ أكجس المجالات تلساز

ثه اللغ٘ %، 13,4التعلٔه سٔح بلغت ىطبتُ  ٓلٕ المفأٍه تكئات، % 17بيطب٘

%، ثه 9,2 بيطب٘ ثه الاضتكصاٛ%،  9,5بيطب٘  ّاللتاب٘ ّالكساٛٗ ّالمياقشات

بلغ ىطب٘  ّ (تعله العلْو خازز المدزض٘ضلْب التعلُّه غير السسمٕ )العاوأ

 .%6,7بلغ تلسازِ%، ثه اليناذز ّ الينرد٘ 7 تلسازِ

 الباسج٘ بالآتٕ:ّفي ضْٛ تلم اليتاٜر تْصٕ 

   ٌْالبشح عً تزالات، ّمتغيرات مطتكل٘ ّتابع٘،تتصف باتذداث٘ ّتل

تابع٘ للتْدُ العالمٕ في أبحاخ تعلٔه العلْو، ّقد تمت الإشازٗ  في ٍرا البشح 

 إلى تْدَات سدٓج٘ في الطيْات العشس الأخيرٗ.

 ،ّتزال  شٓادٗ الاٍتناو ّالبشح في تعلٔه العلْو ّخصْصا في تزال المفأٍه

تكئات التعلٔه، ّتزال اللغ٘ ّاللتاب٘ ّالمياقشات، ّتزال الاضتكصاٛ، 

ّتزال التعله غير السسمٕ، ّتزال اليناذز  ّالينرد٘، ّغيرٍا مً المجالات 

 المَن٘ في تعلٔه العلْو.
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Abstract 
 The current research aimed to identify the international trends in teaching 

and learning science in the light of scientific, technical and educational 

innovations, using a research instrument, namely: a content analysis form. The 

researcher, here, analyzed a purposive sample taken from some popular 

international journals (5 journals) specialized in the field of teaching and learning 

science. She used the content analysis form which depended on three main lines, 

and eight categories derived from those three main lines. 

 

 To answer the main research question, the researcher used frequencies and 

percentage for each of the main lines of the instrument. And finally, the research 

came to the following important results: 

 The most frequent research method in all 5 journals was the descriptive 

method with 64%, followed by the experimental method with 34%, then the 

quasi-experimental method, and finally, the historical method. 

 Analyses of the 5 journals showed that the most frequent country was the 

United States of America with 30.2%, followed by the United Kingdom, 

then Taiwan, Australia, South Africa . There were also some non-English 

countries such as: United Arab Emirates, Turkey, Germany, Singapore, 

Korea and India. 

 The most frequent major was the science major with 64.2%, followed by 

with physics 10%, then chemistry 9.5%, then biology. 

 The most frequent educational stage was the elementary stage 28%, 

followed by the secondary stage 23.2%, then the university stage 13.7%, 

then the middle stage and finally, the kindergarten stage. 

 The most frequent field in teaching and learning science journals was the 

field of concepts 17%, followed by educational technology 13.4%, then 

language, writing, reading, discussions and debates 9.5%,then Inquiry 

9.2%, then informal learning approach (out-of-school learning) 7% , and 

finally, models and modeling 6.7%. 

In the light of those results, the researcher proposed the following 

recommendations: 

 Looking for other fields, dependant and independent variables that are all 

characterized by novelty and follow the international trends in science 

education research. In this research, we reffered to some new trends in the 

last ten years. 

 Pay more attention to science education and increase our investigations, 

especially in the fields of concepts, teaching techniques, language, writing, 

debate, inquiry, informal learning, models and modelling and other 

important fields in science education. 
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